

甘蔗茎在弯曲荷载下的破坏

Bending load induced failure forms of sugarcane stalks

投稿时间：2003-11-24 最后修改时间：2004-2-16

稿件编号：20040302

中文关键词：甘蔗茎；弯曲试验；弹性模量；抗弯强度；破坏形式

英文关键词：sugarcane stalks; bending experiment; Yong's modulus; bending strength; failure forms

基金项目：

作者	单位
刘庆庭	华南农业大学工程学院, 广州 510642
区颖刚	华南农业大学工程学院, 广州 510642
袁纳新	华南农业大学工程学院, 广州 510642

摘要点击次数：8

全文下载次数：31

中文摘要：

研究甘蔗的物理力学特性对研究甘蔗切割过程、设计刀片具有重要意义。该文采用三点弯曲方法研究甘蔗茎在弯曲荷载下的力学特性。以“桂林—1号”甘蔗为试验材料，在日本SHIMADZU公司生产的AG-I 50 AUTOGRAPH材料力学试验机上进行了蔗茎的弯曲试验。试验结果表明：蔗茎在弯曲荷载下主要有4种破坏形式：中性层裂纹、横向裂纹、底部纵向裂纹、不规则裂纹。其中基部和尾部试样以横向裂纹为主，其他部位的试样产生中性层裂纹；“桂林-1号”甘蔗基部弹性模量的平均值为1172 N/mm²，最大抗弯强度的平均值为46.5 N/mm²；基部去掉蔗皮后，弹性模量的平均值为1514.8 N/mm²，最大抗弯强度的平均值为42 N/mm²；蔗茎基部的弹性模量在剥皮前后有显著差异，且基部蔗芯的弹性模量明显高于未剥蔗皮基部的弹性模量。蔗茎基部的抗弯强度在剥皮前后无显著差异。

英文摘要：

It is important to study the mechanical properties of sugarcane stalks for understanding the process of cutting sugarcane and designing blades. "Three point bending experiments" were conducted to study the mechanical properties of sugarcane under bending load. The experiments were conducted for the variety "Gulin-1", using the equipment of "AG-I 50 AUTOGRAPH", made by the CO. of SHIMADZU. The results are as follows: 1) Under bending load, sugarcane stalks have four failure forms: breaking at neutral layer, transverse breaking, breaking at axial direction under bottom, and irregular breaking. Samples from base or tail of sugarcane stalk mainly present transverse breaking, others present breaking at neutral layer. 2) For the variety "Gulin-1", the averages of Yong's modulus and bending strength of sugarcane stalks at base position are 1172 N/mm² and 46.5 N/mm², respectively. After peeled, they are 1514.8 N/mm² and 42 N/mm², respectively. 3) The Yong's modulus of sugarcane stalks at base position has distinct difference when the stalk is peeled, and it is larger than the values without peeling. The bending strength of sugarcane stalks at base position does not have distinct difference between the peeled stalk and one without peeling.

[查看全文](#)

[关闭](#)

[下载PDF阅读器](#)

您是第606957位访问者

主办单位：中国农业工程学会 单位地址：北京朝阳区麦子店街41号

服务热线：010-65929451 传真：010-65929451 邮编：100026 Email: tcsae@tcsae.org

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计